
 

Consell de La Font d’en Fargues 
 

Data: 27 d’octubre de 2022 a les 18:30 hores. 
Lloc: Casal Font d’en Fargues – C/Pedrell 67-69 

 
Assistents:  

Taula: Rosa Alarcón (Regidora d’Horta-Guinardó), Núria Carmona (Consellera 
Tècnica d’Horta-Guinardó), Diego Hernández (Conseller de barri de La Font d’en 
Fargues) i Helena Amat (Gerent d’Horta-Guinardó). 

Cuidem Barcelona: Josep Jurado. 

Ordre del dia: 

1. Temes d’interès del barri 

2. Cuidem Barcelona 

3. Precs i preguntes 

Desenvolupament de la sessió. Temes tractats i recull 
d’acords. 
 
El Conseller inicia la sessió i dona pas a la Regidora, Rosa Alarcón, per obrir el primer 
punt de l’ordre del dia. 
 

1. Temes d’interès del barri 
 
La Regidora explica els principals projectes i actuacions duts a terme al barri des de 
l’anterior sessió del Consell de Barri: 
 

- Jardins de la Baixada de Sant Mateu: Han estat inaugurats recentment i està 
tenint molt bon resultat i bona utilització, especialment pels infants de les 
escoles de la zona. 

- Plaça de La Font d’en Fargues: El mes de novembre comencen les obres. En 
el mandat passat es van convertir totes els solars privats en públics i en el 
mandat actual s’ha dut a terme el projecte executiu. El 23 de novembre 
comencen les obres a tota la part patrimonial. Està previst que s’acabin l’abril 
del 2023 a la part patrimonial. Mentrestant, sobre la urbanització de la plaça, la 
licitació va començar el juliol i acabarà el gener de 2023. Si no hi ha cap 
imprevist, el mes de març començaran les obres i acabaran el  novembre de 
2023. És una inversió de més de 3 milions d’euros. 

- Carrer Penyal: Hi ha un problema amb els desaigües de les cases, és un 
problema complex de resoldre per tractar-se d’un litigi entre privats. Finalment, 



subsidiàriament s’executarà l’obra com a Ajuntament i més endavant els veïns 
hauran de fer el retorn d’aquests diners. La partida està prevista pel 2023. 

- Casal de la Font d’en Fargues: Projecte “Casal pel Clima”. El Casal és 
inaccessible i té moltes dificultats. Són cinc les actuacions que es faran al 
Casal que van entrar en el projecte de pressupostos participatius. Ara, es 
començarà amb diferents obres de climatització per poder estalviar al màxim la 
despesa energètica, i també es farà la substitució de la porta d’entrada. Dins 
d’aquest projecte va quedar fora el canvi de la maquinària, però es manté per a 
un futur. La setmana que ve es realitzarà l’envoltant tèrmic de la ludoteca amb 
els diners sobrants d’aquesta inversió.  

- Escola Àngels Garriga: “La muntanyeta” ja és propietat de l’Ajuntament. La 
compra del terreny ha costat 600.000 euros i ara s’hauria de fer la porta de 
sortida d’emergència de la pròpia escola. S’està acabant de parlar amb 
l’Escola. 

- Escales mecàniques de la Font de la Mulassa: La maqueta del projecte 
executiu es presentarà aquest novembre i el projecte executiu definitiu 
s’enllestirà al febrer. Està previst que l’aprovació inicial sigui al març i que entre 
abril i juny començaria la licitació de les obres. Tot dependrà, també, del 
calendari electoral. El temps d’execució és de 12 mesos. Des del Pla de Barris 
del Carmel s’ha ajudat a finançar les obres d’aquestes escales i la inversió 
inicial prevista és d’un milió i mig d’euros. 

- Escales mecàniques Llobet i Vall-llosera: La maqueta del projecte executiu 
està prevista pel febrer d'aquest any. Hi ha veïns que estan en desacord i 
demanen la no construcció d'aquestes escales, però es faran consensos per a 
poder arribar un acord. La idea hauria estat instal·lar un ascensor, però per 
l'orografia del terreny no ha estat possible. 

- Voreres Montserrat de Casanoves: S'ha iniciat un procés d'arranjament de 
carrers. En aquest cas es farà una reforma integral amb l'arranjament de 
voreres, l'extracció de pals de llum, etc. Les obres començaran a finals de 
novembre i seran uns tres o quatre mesos d'execució. La inversió és de 
234.000 euros. 

- Protegim escoles: S'està a prop d'arribar a un consens estre l'escola Font 
d'en Fargues i els veïns del carrer Padilla. Un cop arribat un acord, Ecologia 
Urbana farà la intervenció. 

 
Al barri de la Font d'en Fargues es faran un total de 90 actuacions d'obres de petit 
manteniment. En total es farà una inversió de 70.000 euros. 
 
Per finalitzar, pel que fa a la Mesura de Govern, hi ha un projecte molt important que 
és el de treure pals de les voreres per al servei de llum i telefònica. Es van instaurar 
fa 50 anys de forma provisional, però mai s'havia arribat a tenir un projecte redactat 
per a treure'ls. S'actuarà, en el que queda d'any, al carrer Marí, Dr. Bové, Montserrat 
de Casanoves, Arc de Sant Martí i Frederic Rahola. 
 
A banda de l'arranjament de voreres al carrer Montserrat de Casanoves, també es farà 
al carrer Vicenç López i de l'Arc de Sant Martí. 
 
També es farà un pla d'arranjament de talussos amb una neteja sistemàtica dues 



vegades a l'any. Es faran actuacions al carrer Penyal, com a obra principal, i als 
carrers Montserrat de Casanovas, Pintor Padilla, Gallecs, Torrent de Can Carabassa, 
Maurici Vilomara, Agudells, Dr. Bové amb Plaça Mulassa, Trèbol amb Gallecs i a la 
Font de la Mulassa. Fins ara aquests desbrossaments es feien a petició dels veïns, 
però ara es faran de forma sistemàtica. 
 
 
 

2. Cuidem Barcelona 
 
El Conseller introdueix el segon punt de l’ordre del dia i dona el torn de paraula al Sr. 
Josep Jurado per explicar el projecte de neteja Cuidem Barcelona. 
 
La nova contracta està essent difícil pels problemes de subministrament. Els camions 
que estan fent la recollida de residus tenen 14 anys i no poden fer el servei de forma 
òptima. Tot i així, s’està treballant paral·lelament amb la introducció de nous vehicles, 
que s’aniran adherint a mesura que avanci la contracta.  
 
El nou pla de neteja instaurat el passat 12 de setembre amb els següents recursos: 
 

- 307 milions d’euros d’inversió anual en recollida i neteja 
- 14% més d’inversió respecte al contracte anterior 
- 400 persones més a la plantilla respecte a les 4.000 del contracte actual 
- 2.110 persones treballant al dia a la ciutat 
- 290 persones més de neteja 
- 40 persones més per informar a la ciutadania 
- 25.000 contenidors 
- 600 nous vehicles elèctrics arribant als 870 respecte als 270 del contracte 

anterior. 
 
Barcelona es divideix en quatre zones de neteja, i cada zona consta d'una empresa 
contractada per a dur a terme el projecte de Cuidem Barcelona, en el cas d'Horta, que 
forma part de la Zona Nord, l'empresa serà Valoriza. 
 
L'import del contracte de neteja actual és de 268.767.060 milions d'euros i la inversió 
del nou contracte de neteja és de 307.074.412 milions d'euros, en tota la ciutat. En el 
cas d'Horta Guinardó són uns 54.000.000 milions d'euros l'any. 
 
Aquesta contracta s'ha hagut de dividir en dues fases, la primera ja es va començar a 
treballar al mes de març, i la segona fase, es va començar al setembre. Un dels punts 
que ha fet molt ressò és que els vehicles siguin ecològics i amb poc impacte, per això 
s'han demanat vehicles elèctrics. A la contractació antiga es preveien 270 recol·lectors 
i ara es preveu que arribin a 870 en tota Catalunya. Tot això sobre un ordre de 1.300 
vehicles. Per això aquest pla també beneficiarà en el medi ambient de la ciutat. 
 
D'aquests 870 vehicles, 160 aniran destinats a la recollida i 710 a la neteja. Fins ara, 
Barcelona només tenia un vehicle elèctric destinat a la recollida i ara n'hi haurà 160. 
 



Cap al mes de març ja hi haurà instaurats el 44% de vehicles elèctrics i al març de 
l'any que ve està previst que en siguin el 95%. 
 
Els serveis de neteja consistiran en: 
 

- Neteja bàsica:  
               · Escombrat manual o motoritzat 
               · Escombrat mecànic: mixta o dual 
               · Neteja amb aigua 

- Neteja complementària 
               · Neteja de taques i racons 
               · Neteges excepcionals 

- Altres: repàs de tardes, zones verdes, neteja en dies festius, buidats extres de 
papereres, etc. 

 
I també hi haurà mesures de reforç mitjançant serveis ordinaris: 
 

- Aigualeig intensiu en punts crítics: cada tarda de dilluns a dissabte 
- Encarregats d’inspecció d’incidències 
- Neteja sota contenidors i entorns 
- Brigades comunitàries 

 
A la Font d’en Fargues s’implementarà el següent sistema de neteja: 
 

- Torn diürn:  
 
     · Mixta: 3 dies a la setmana 
     · Manual: 3 dies a la setmana 
 

Alguns carrers tindran serveis reforçats amb: 
 
                 · Mixta: 3 dies a la setmana 
                 · Manual: 3 dies a la setmana 

     · Mecànica: 2 dies a la setmana 
     · Aigualeig: 1 dia a la setmana 
     · Parcs Viaris: 2 dies a la setmana 
 

A les zones verdes es farà neteja els 7 dies de la setmana. 
 
El torn nocturn es basarà en el sistema d’aigualeig, és a dir, neteja amb aigua i es farà 
de forma setmanal. Constarà de 16 aigualejadors a diferència dels 6 que hi havia a la 
contracta anterior. 
 
El nou servei de neteja també comptarà amb noves millores, com per exemple tenir 
més capacitat per atendre actuacions immediates, escombradores adaptades pel carril 
bici i la intensificació dels serveis de neteja dels residus al voltant dels contenidors. El 
servei de neteja de la temporada d'estiu s'ha allargat un mes, fins a l'octubre. 
 



El servei de neteja de contenidors també s'intensificarà i es durà a terme un cop al 
mes a diferència de la contracta anterior que era quadrimestral. 
Respecte al servei de recollida de residus se substituiran 1.000 contenidors de càrrega 
bilateral per contenidors de càrrega lateral a la zona, minimitzant la presència de 
lixiviats, permetent unes opcions de càrrega més ràpides i conseqüentment reduint el 
soroll. 
Al barri s'implementaran un total de 246 contenidors de recollida selectiva. 
Tanmateix, la recollida de trastos es manté els dijous de 20h a 22h i s'especifica que 
els mobles s'han de deixar davant el portal de cada casa i, reitera que el veïnat 
respecti el dia escollit per així evitar la recollida d'aquests trastos cada dia. 
També recorda que el Punt Verd del barri es troba al carrer Pedril, 58. 
 
S'han instaurat uns objectius; l'any 2025 aconseguir un 55% de reciclatge, al 2030 un 
60% i al 2035. 
 
Es farà un control per poder garantir la qualitat del servei i implicarà una exigència i 
eficiència per poder justificar la gran inversió que es fa contractant aquestes empreses. 
Els resultats d'aquests controls es compartiran públicament. 
 
Per a qualsevol dubte o incidència el ciutadà es podrà comunicar amb els serveis de la 
neteja de l'Ajuntament a través de les xarxes socials municipals i al 010. 
 
A banda de la nova contracta, també hi ha un nou pla de manteniment on el ciutadà hi 
és participatiu i on s'instaurarà un web obert a tothom perquè pugui consultar totes les 
accions que s'han dut a terme. Cuidem Barcelona farà arribar una notificació per carta 
a tota la ciutadania explicant el projecte. 
 

3. Precs i preguntes 
 
En primer lloc, la Regidora convida a intervenir a les persones que han formulat 
preguntes per escrit. Es contesten les qüestions i, si no és possible disposar de la 
resposta de forma immediata, s’informa que es farà arribar la informació al/la 
ciutadà/da a través de la modalitat escollida al full d’intervenció i obre un torn obert 
d’intervencions. 
 

Intervenció Resposta 
Sra. Rosa: Reclama que no tots els 
veïns del carrer Llobet i Vall-llosera estan 
en desacord per a la construcció de 
noves escales mecàniques i demana que 
es respecti i hi hagi solidaritat. Demana 
millorar l'accessibilitat d'aquell tram.  

 



Sra. Lina: Trasllada la seva inquietud 
sobre els autobusos del barri. Considera 
que és un barri on viu molta gent gran i 
demana que la línia de l'autobús 117 faci 
una volta més gran i pugi fins a la part 
superior barri. La gent que puja de 
comprar té moltes dificultats. 
També es queixa de la recollida de 
mobles, dels grafitis, ja que considera 
que alguns són ofensius. 

Regidora: La Regidora explica que és 
conscient que el 117 no funciona amb 
el nivell de qualitat que tothom voldria 
que funcionés. Fer el canvi no és ràpid, 
s'ha fet un primer canvi al 135 i també 
s'ha fet un projecte sobre autobusos a 
demanda que ha provocat un increment 
de nombre d'usuaris d'autobús. 
L'associació de veïns està començant a 
plantejar que el 117 pugui ser un bus a 
demanda. 
Respecte als grafitis, és una contracta 
diferent de la de neteja, és un tema que 
comença a sortir amb força. Hi ha un 
tema d'incivisme que és preocupant i 
que s'ha d'arreglar. Aquest incivisme es 
pot arreglar amb pedagogia i autoritat 
pública al carrer. S'està treballant un 
projecte de comunicació amb Guàrdia 
Urbana. Però també, hi haurà Guàrdia 
Urbana en punts conflictius per posar 
les multes que pertoquen. 
 

Sr. Josep Lluís: Respecte als 
contenidors nous, vol saber el criteri de la 
seva localització. Al seu carrer tenen una 
sèrie de pals i cables de llum i 
comunicació i no hi poden passar. La 
vorera de davant si que té bona 
accessibilitat, però ara els hi volen posar 
els contenidors. Aleshores, no tindran 
accessibilitat per cap de les dues 
bandes. També tenen dificultats 
d'embussaments. Per una altra banda, la 
zona de Montserrat de Casanovas 
estava pintada de Zona Verda i després 
es va asfaltar. No entén el procés 
d'aquesta obra ni per què. 
També demana responsabilitat sobre el 
mètode de reciclatge al ciutadà. 
Per finalitzar, pregunta si hi ha un pla de 
contingències per a la nova contracta de 
neteja en el cas que les accions que 
proposi no es compleixin. 

Regidora: L’Ajuntament ha avançat 
molt amb la coordinació de feines. 
Encara s’ha de millorar.  
 
Sr. Josep: El criteri és mantenir les 
ubicacions tal com estaven. Hi ha una 
nova circumstància que són les 
fraccions selectives. Abans els 
contenidors de rebuig i orgànic 
estaven, per una banda, i els de 
reciclatge per una altra, i ara s'intenta 
posar-ho tot junt. Així i tot ho miraran. 
Per altra banda, confirma que 
contínuament estan en plans de 
contingència. 

Sr. Fèlix: Sobre l'actuació del carrer 
Montserrat de Casanoves i els talussos, 
es queixa que la vorera és molt estreta i 
demana ampliar-la. 
Al mateix carrer, a l'alçada de dalt de tot, 
està previst ampliar els contenidors 
davant l'edifici 235-246. Allà ja hi ha una 
bateria de contenidors. Demana canviar 
la ubicació perquè els veïns no pateixin 
les olors i desplaçar-los 10 metres davant 
l'aparcament de les motos. 

Regidora: Consultaran la proposta. 
 
Sr. Josep: Es mirarà de reubicar els 
contenidors. 



Sr. Frederic: Resideix al carrer Peris i 
Mencheta i pregunta per què existeixen 
tres carrers de pujada (Peris i Mencheta, 
Frederic Rahola, Llobregós). Quan es ve 
del túnel de la Rovira s'ha de fer una 
volta molt gran. Pregunta on ha d'anar 
per reclamar un estudi per a poder fer un 
estudi al respecte. 
 

Regidora: El que caldria plantejar per 
al proper mandat és un pla de 
mobilititat per a tot el districte i no 
només de barri, com es treballa 
actualment. S'apunten la seva petició. 

Sr. Julio: Pregunta com està prevista la 
neteja al Parc del Guinardó, ja que és 
una zona molt gran. S'hi troben molts 
excrements de fauna i vidres trencats, 
entre altres actes d'incivisme. No és un 
lloc fàcil de comunicar una incidència. 
Com a veí de Llobet i Vall-Llosera no 
s'oposa a l'accessibilitat, tot i que vulguin 
frenar el projecte de les escales 
mecàniques. El que reclamen és que 
creuen que aquestes escales no 
comunicaran ambdós barris i creuen que 
es poden trobar altres alternatives que no 
impliquin una transformació irreversible 
dels carrers. No entén per què prospera 
un projecte sense consultar prèviament 
al veïnat afectat. 

Regidora: La seva intervenció sobre el 
projecte sempre ha estat a favor del 
diàleg. Hi ha hagut un procés de diàleg 
important i ha funcionat. És un projecte 
que sempre s'ha publicitat. Les 
intervencions de carrer mai es volen a 
casa, però són necessàries per al bé 
comú i s'han de tirar endavant. La 
ciutat necessita infraestructures per a la 
gent que hi viu. Quan hi hagi una 
proposta concreta sobre el projecte es 
discutirà amb tot el veïnat afectat. 
 
Sr. Josep: Es posaran recursos al Parc 
del Guinardó.  
 
 

 
 
La Consellera Tècnica dona per conclosa la sessió a les 20:20 h. 
 
El contingut de la sessió es pot visualitzar sencer a través de l’enllaç: 
https://www.youtube.com/watch?v=y-JehTHK3b0 


